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CONSELL GENERAL   <<>>

El Partit Socialdemòcrata i Andor-
ra pel Canvi ho tornen a provar.
En aquesta ocasió no és la conti-
nuïtat de la legislatura el que hi
ha sobre la taula, sinó el desple-
gament del títol segon de la
Constitució, cosa que les dues
forces han reclamat en infinitat
d’ocasions. Pel que van declarar
ahir els consellers Mariona Gon-
zàlez (PS) i Òscar Encuentra
(ApC) hi ha perspectives bastant
millors perquè les negociacions
tinguin final feliç. I és que hi ha
força coincidències entre els dos
partits sobre les lleis socials que
cal començar a tirar endavant.

De fet, ja hi va haver una pri-
mera reunió dimecres passat, en
la qual també va prendre part la
consellera socialdemòcrata Rosa
Gili. PS i ApC ja han acordat tro-
bar-se una vegada a la setmana
per mirar de fer avenços en matè-
ria de lleis sociolaborals, a través
d’unes comissions laborals que, a
més, no tindran uns membres fi-
xos. I de moment, ja estan d’a-
cord que cal començar per la re-
forma de la Llei sindical, un text
que segons la socialdemòcrata
Ma riona González només servia
“per evitar que hi hagués activitat
sindical”. La parlamentària va ex-
plicar, just abans que comencés

el Consell General d’ahir, que
posteriorment es treballarà per
pactar un codi de relacions labo-
rals. Els punts fonamentals que
cal posar per escrit, segons Gon-
zàlez, són “regular la vaga” per
una banda i “fixar les condicions
per als convenis de negociació
col·lectiva” per l’altra. “Es donen
les condicions per posar-nos a
treballar, sense pressa però sense
pausa”, va afegir-hi.

D’altra banda, Encuentra va
destacar que, a més dels conse-
llers, també s’afegiria a les reu-
nions de treball una persona
d’Andorra pel Canvi intengrada a
la comissió del partit que tracta
els afers socials. També va avan-
çar que les dues formacions ja
havien contrastat “moltes opi-
nions i inquietuds”, i una de les
conclusions a què han arribat és
que hi ha unes “mancances molt
importants” pel que fa als temes
estrictament socials.

El PS ja va anunciar després del
darrer comitè directiu que havia
arribat el moment de començar a

tramitar aquests textos, amb un
pes significatiu dins el programa
electoral. Ja en aquell moment, el
primer secretari, Ferran Goya, va
considerar que això no hauria de
suposar “cap problema” per les
coincidències que hi havia en

l’àmbit sòciolaboral amb la for-
mació que encapçala Eusebi No-
men. Queda oberta la porta que
l’entesa entre ApC i el PS es pugui
allargar fins que acabi la legis -
latura, sempre que les negocia-
cions funcionin bé.

Mariona González i Òscar Encuentra anuncien
que començaran per reformar la Llei sindical

ApC i el PS acorden
treballar per arribar
a un pacte en les
lleis sociolaborals

A. TUGAS
Andorra la Vella

Els socialdemòcrates 
i Andorra pel Canvi han
pactat reunir-se un cop
per setmana amb el
propòsit de desplegar el
títol de la Constitució
referent als drets socials.

XAVIER PUJOL

La tercera pregunta de l’ordre
del dia, formulada per la conse-
llera de CR Olga Adellach, va ori-
ginar un llarg debat sense cap
conclusió concreta. O més ben
dit, amb l’únic fet clar que el dè-
ficit de la branca general de la
CASS s’està disparant. Adellach
va demanar a la ministra de Sa-
lut, Benestar i Treball, Cristina
Rodríguez, els motius de l’esgo-
tament de les reserves de la pa-
rapública i les mesures que
s’han adoptat per posar-hi fre.
La ministra va haver de respon-
dre diverses vegades que s’han
posat en marxa anàlisis i diag-
nòstics per esbrinar què està
generant un dèficit tan elevat,
que per al 2009 quedarà fixat
en més de 19 milions. Però els
consellers del grup socialdemò-
crata es van afegir al debat tot
recordant que la situació que viu
avui la CASS és fruit de la políti-
ca dels governs anteriors, cosa
que va portar Joan Gabriel a de-
manar al síndic que es retirés la
pregunta, ja que s’apartava del
tema tal com estava plantejat
en l’ordre del dia. Després de
diversos intercanvis de retrets,
el cap de l’executiu va intervenir
en la discussió per deixar anar
al reformista Jaume Serra que
“en incapacitat per gestionar no
arribarem mai al seu altíssim ni-
vell”. La ministra es va reivindi-
car i va recordar que és la pri-
mera que ha “agafat el toro per
les banyes” i “tutelat la CASS”.

La CASS, el tema
que més encèn
els ànims

El líder d’Andorra pel Canvi,
Eusebi Nomen, es va compro-
metre durant la sessió d’ahir a
oferir els tres vots de la forma-
ció que representa a tretze
dels disset acords d’intercanvi
d’informació fiscal, perquè el
cap de Govern, Jaume Bartu-
meu, ja ha confirmat pública-
ment que només seran aplica-
bles a exercicis que comencin
a partir de l’1 de gener del
2011. En canvi, va insistir que
ApC no votarà favorablement

als textos signats amb Mòna-
co, San Marino i Liechtenstein
ja que hi segueiexen veient
problemes tècnics irresolu-
bles mitjançant una declara-
ció política. Així mateix, No-
men va assegurar que tampoc
no votaria el conveni amb els
Països Baixos mentre en la
versió catalana del text hi ha-
gués una errada –reconeguda
pel cap de Govern durant el
debat– que pogués obrir la
porta als efectes retroactius.

Compromís centrista per
ratificar 13 dels 17 acords

PINZELLADES PARLAMENTÀRIES

ApC va alertar el Govern que apro-
varà tots els projectes de crèdit ex-
traordinari que es tramitin sempre
que siguin per cobrir necessitats
socials i no superin, en conjunt, el
que marca el pressupost del 2009,
el que en principi està actualment
en vigor. Nomen va dir que no hi
hauria “barra lliure”, però López li
va recordar que, precisament per la
manca de pressupost, s’han de
sol·licitar els crèdits extraordinaris.

PRESSUPOST

SENSE ‘BARRA LLIURE’ DE
CRÈDITS EXTRAORDINARIS

El líder d’Andorra pel Canvi, basant-
se en una entrevista al cap de Go-
vern apareguda al Diari, va demanar
al Govern si en la gestió del dia a
dia estava trobant tantes dificultats
com havia anunciat per la manca de
pressupost. Va ser novament Pere
López qui va respondre, tot assegu-
rant-li que algunes empreses proveï-
dores patirien retards en el paga-
ment i va posar la del servei del
bus exprés com a exemple.

GESTIÓ

RETARDS EN ALGUNS PAGAMENTS
A PROVEÏDORS DE L’EXECUTIU275

BMILIONS. És la recaptació que,
segons el ministre de Finances,
ha d’aconseguir l’administració
com a mínim per satisfer les ne-
cessitats. Així ho va fer constar
després d’una pregunta d’Andorra
pel Canvi, en la qual s’insistia so-
bre si es pensa incrementar la
pressió fiscal. La xifra és, simple-
ment, la que el Govern havia pre-
vist en el pressupost no aprovat.

BSUSANNA VELA.

LA MINISTRA D’EDUCACIÓ I CULTU-
RA va defensar que els museus re-
ben més visitants els dies lectius
que durant el cap de setmana, per
justificar-ne el tancament els diu-

menges a la tar-
da. Amadeu 
Rossell ho va
qualificar de
“conformista”.

“Els museus es visiten
més els dimecres”

BJOAN GABRIEL.

EL LÍDER DE COALICIÓ REFORMIS-
TA va retreure al
cap de Govern
que en una en-
trevista a ATV de-
manés el vot als

espectadors. Bartumeu li va res-
pondre que tots dos han estat en-
trevistats per la televisió pública el
mateix nombre de vegades.

“Va fer una invasió
propagandística”


